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بهینه سازی بیش از ۹ هزار موتورخانه 
واحدهای مسکونی و تجاری

سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران گفت: تاکنون حدود ۱۲ میلیارد و ۷۰۰ 
میلیــون تومان برای بهینه ســازی موتورخانه واحدهای مســکونی و تجاری 
هزینه شــده است.به گزارش شــرکت ملی گاز ایران، محمد عسکری با بیان 
اینکه مهرماه پارسال، شرکت ملی گاز ایران طرح ملی بهینه سازی موتورخانه 
واحدهای مسکونی و تجاری را آغاز کرد، گفت: بعد از گذشت بیش از یکسال 
تعداد ۲ هزار و ۳۹۵ مشترک معادل ۹ هزار و ۱۶۵ واحد موتورخانه بر اساس 
متراژ زیربنا بهینه شــده اســت و ۱۲ هزار و ۷۷۱ مشترک در سامانه ثبت نام 
کردند. وی ادامه داد: شرکت ملی گاز ایران همسو با سیاست های کلان وزرات 
نفت مبنی بر بهینه ســازی مصرف گاز طبیعی و در نتیجه کاهش آلودگی هوا 
و هزینه مشــترکان، همچنین ایجاد اشــتغال در کشور اجرای چنین طرحی 
را در دســتور کار قرار داد تا با حمایت مالی و فنی از آن دســته از مشترکان 
گاز طبیعی که سیســتم موتورخانه مرکزی گرمایشی دارند، نسبت به بررسی 
وضع فنی آن ها به صورت رایگان اقدام شود.به گفته سخنگوی شرکت ملی گاز 
ایران، بهینه ســازی موتور خانه ها کاملا رایگان بوده و با اختصاص و پرداخت 
هزینه های لازم توسط شــرکت ملی گاز ایران، سیستم موتورخانه مشترکان 
در بخش های سرویس و تنظیم مشعل، عایق کاری تأسیسات و نصب دستگاه 

ضدرسوب مغناطیسی ارزیابی، اصلاح و بهینه سازی می شود.

همکاری نفتی با جمهوری آذربایجان در خزر
»جواد اوجــی« وزیر نفت ایران در دیدار با شــاهین مصطفی یف، معاون 
نخست وزیر جمهوری آذربایجان با بیان اینکه جلسه خوبی برگزار و توافقاتی 
شکل گرفت، افزود: ایران با دارا بودن ذخایر نفت و گاز غنی،ظرفیت همکاری 
خوبی با جمهوری آذربایجان می تواند داشته باشد. وی ادامه داد: در این جلسه 
در مورد قرارداد گازی با جمهوری آذربایجان، سوآپ گاز از کشورهای همسایه 
به جمهوری آذربایجان، قرارداد گازی به نخجوان  و توســعه میادین نفتی در 
خزر صحبت های اولیه مطرح شــد.اوجی تاکید کرد: امیدواریم این نشست در 
هفته های آتی منجر به توســعه همکاری های نفت و گاز و توسعه میادین دو 
کشور شــود.وی در مورد سوخت رسانی زمســتانی نیز گفت: امسال زمستان 
خیلی زود شــروع شد و سابقه نداشته است در پاییز ۵۴۰ میلیون متر مکعب 
مصرف گاز در بخش خانگی داشــته باشــیم.وزیر نفت ادامه داد: با همکاری 
حوزه های بالا دســتی نفت، تامین ســوخت برای نیروگاه ها و صنایع در حال 
انجام است و هیچ دغدغه و مشکلی وجود ندارند و سوخت را وزارت نفت مکلف 
است تامین کند.وی با در خواست از مردم برای صرفه جویی در مصرف انرژی 
و رعایت الگوی مصرف، تاکید کرد: برای مشترکانی که الگوی مصرف را رعایت 

نکنند، تعرفه ها از اول آذر ماه افزایش پیدا می کند. 
 اوجی گفت: تنظیم دمای محیط روی ۱۸ درجه ســانتیگراد، اســتفاده از 
لباس گرم و خاموش کردن وسایل گرمایشی می تواند در کنترل مصرف گاز موثر 
باشد.همچنین »شاهین مصطفی یف« معاون نخست وزیر جمهوری آذربایجان، 
با بیان اینکه ایران و جمهوری آذربایجان کشورهای دوست و همسایه هستند، 
گفت: بین مردمان دو کشــور از دیرباز پیوندهای دینی و تاریخی وجود داشته 
اســت.  وی افزود: بین دو کشور همکاری های موفقیت آمیز و موثری در زمینه 
نفت و گاز وجود دارد.مصطفی یف با اشاره به دیدار با وزیر نفت ایران ادامه داد: 
بــا وزیر نفت در خصوص همکاری موجود بین دو کشــور و چند پروژه جدید 
مذاکره کردیم و باور دارم در آینده ای نزدیک در نتیجه این مذاکرات، سندهای 

جدید امضا خواهد شد.

گاز ۶۶ اداره دولتی استان تهران قطع شد
مدیرعامل شــرکت گاز استان تهران از بازدید از حدود ۲ هزار و ۸۰۰ اداره 
و دستگاه دولتی این استان از ۱۲ تا ۲۵ آبان ماه برای کنترل مصرف بهینه گاز 
طبیعی خبر داد و گفت: گاز ۶۶ مشــترک در پی بی توجهی به اخطارها قطع 
شد.به گزارش شــرکت ملی گاز ایران، »سعید توکلی« گفت: از حدود ۲هزار 
و۸۰۰ بازدیــد اداره و اماکن دولتی، یک هزار و ۷۰۷ مورد در شهرســتان ها و 
یک هزار و ۷۴ مورد از آن در شــهر تهران انجام شده است.وی تصریح کرد: از 
این تعداد ۲ هزار و ۱۲ مشترک دولتی مصرف بهینه داشتند و ۲۱۲ مشترک 
اخطار دریافت کردند که بی توجهی به اخطارها ســبب قطع گاز ۶۶ مشترک 
شد. مدیرعامل شرکت گاز استان تهران بیان کرد: دمای رفاه ۱۸ تا ۲۲ درجه 
سانتی گراد است و الزام اداره ها و سازمان ها به خاموش کردن سیستم گرمایشی 
پس از پایان ســاعت اداری و بهینه کردن سیستم موتورخانه ها هم موضوعی 
ضروری اســت و به همین دلیل بازدید ســرزده و بــدون اطلاع قبلی، پس از 
پایان ســاعت اداری، از اماکن انجام شده و در صورت خاموش نبودن سیستم 

گرمایشی و تکرار این کار، اخطار قطع جریان گاز صادر شده است.

واریز سهمیه جبرانی بنزین با سهمیه آذر 
ســهمیه بنزین آذرماه به همراه سهمیه جبرانی در نظر گرفته شده پس از 
حمله سایبری به سامانه هوشمند سوخت، بامداد دوشنبه در کارت های سوخت 
واریز شــد.به گزارش ایرنا، سهمیه بنزین در آغاز هر ماه در کارت های سوخت 
شــارژ می شود، بر این اساس ســهمیه بنزین آذر۱۴۰۰، امشب در کارت های 
سوخت واریز شد.سهمیه ثابت بنزین برای خودروهای سواری شخصی بنزینی 
۶۰ لیتر، خودروهای سواری شخصی دوگانه سوز ۳۰ لیتر و برای موتورسیکلت ها 
نیز ۲۵ لیتر در ماه است و می توان در هر کارت سوخت، سهمیه ۹ ماه را ذخیره 
کرد.علاوه بر سهمیه های ثابت، شب گذشته سهمیه جبرانی بنزین که بعد از 
حمله سایبری به ســامانه هوشمند سوخت از طرف دولت در نظر گرفته شد 
نیز واریز خواهد شد. هیات دولت در جلسه روز چهارشنبه)۲۶ آبان( با اعطای 
سهمیه جبرانی بنزین به دارندگان کارت سوخت برای جبران هزینه وارده در 

دوره عدم دسترسی به سامانه هوشمند سوخت موافقت کردند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: 
نگاه به بخش خصوصی عزتمندانه نیست 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام  گفت: توجه به اشتغال زنان سرپرست 
خانوار و نیز قشر کم در آمد جامعه از نکات بارز شرکت صنایع تولیدی کروز 
بود که جای تقدیر و تشکر دارد.حسین مظفر عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام  و هیات همراه با حضور در شرکت بهمن از خطوط تولید بازدید و ضمن 
دیدار با مدیران و کارگران درخصوص مشکلات کنونی و پیش روی صنعت و 

دغدغه های صنعتگران به گفت وگو پرداختند.
در ایــن بازدید خط تولید خودرو های جدید گــروه بهمن موتور از جمله 
فیدلیتی و برنامه داخلی ســازی آن ها نیز  از ســوی حسین مظفر مشاهده و 
موانع پیش روی خودروســازان خصوصی در کشور مورد بررسی قرار گرفت.
مظفر همچنین با حضور در شــرکت کروز از خطوط تولید این شرکت بازدید 
و ضمن دیدار با مدیران و کارگران درخصوص مشــکلات کنونی و پیش روی 
صنعت و دغدغه های صنعتگران به گفت وگو پرداخت.مظفر در حاشیه بازدید 
از قطعه ســازی کروز بیان داشت: در این بازدید مصداق بارز »ما می توانیم« 
نســل ایرانی بعد از انقلاب را کاملا مشــاهده کردم.وی بر ضرورت توجه به 
سیاســت های ابلاغی اصل ۴۴ قانون اساسی از سوی رهبر معظم انقلاب بیان 
داشــت: تاکید بر اجرای کلی سیاســت اقتصاد مقاومتی و حمایت از تولید و 
سرمایه گذاران داخلی باید در دستور کار دولتمردان قرار بگیرد و اهتمام ویژه 
ای برای اجرای آن داشــته باشند. تغییر نگاه به سرمایه گذاری و اصلاح روند 
تولید دو  نکته دیگری بود که مظفر به آن اشاره و اظهارداشت:  دولت باید در 
قالب هدایتگری، سیاســت گذاری و نظارت به ایفای نقش بپردازد و سیاست 

اجرا در بخش تولیدی و صنعتی را به بخش خصوص واگذار کند. 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با انتقاد از اینکه متاسفانه صنعتگر 
بیش از آنکه از تحریم های بین المللی  ظالمانه آســیب ببیند، از مشــکلات 
داخلی رنج می برد، تصریح کرد: با وجود همه تلاش هایی که در شرکت کروز 
شــاهد بودم اما آنچه حائز اهمیت اســت اینکه هنوز نگاه به بخش خصوصی 
عزتمدانه نیســت و باید بیش از گذشته به بخش های خصوصی توانمند بها و 
اعتبار داده شود و البته دولت و سایر دستگاه های اجرایی کشور نظارت کافی 
نیز بر این بخش ها داشته باشــند.مظفر با توصیه به مسئولان برای بازدید از 
مجموعه های موفقی نظیر شــرکت کروز بیان کرد: مدیران و پرسنل کروز در 
چارچوب یک نظم، رعایت انضباط ظاهری و نیز یک مکانیســم تعریف شده 
به تولید می پردازند که بازدید از این مجموعه نگاه ها را تغییر و موجب تقویت 

تولید داخل نیز خواهد شد.

اخبار  انرژی

خودرو

رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اشاره به شیوه 
جدید قاچاق کالا، گفت: اقدامات لازم برای برخورد با ورود 
قطعات کالاهای کره ای به کشور از نقطه صفر مرزی تا داخل 
کشور انجام شده است.علی مویدی خرم آبادی در گفت وگو 
با ایرنا اظهار داشت: یکی از شیوه های واردات قاچاق کالاهای 
خارجی، ورود قطعات به داخل است که با سرهم کردن آنها 
تبدیل به کالای نهایی و قابل عرضه در بازار می شــوند.وی 
با تاکید بر اینکه این شــیوه به میزان قابل توجه در کشور 
اتفاق نمی افتد، تصریح کــرد: برای کاهش این نوع قاچاق، 
برنامه ریزی لازم انجام شده است و اقدامات پیشگیرانه برای 
عدم ورود و اقدامات مقابله ای در جهت برخورد با ورود این 
قطعات از نقطه صفر مرزی تا عمق کشور در مبادی مختلف 
طراحی شده تا برخورد مناسب با آن صورت بگیرد.مویدی 
با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری درخصوص ممنوعیت 
واردات برخی کالاها، خاطرنشــان کرد: این لوازم و قطعات 
آن در لیست برخورد قطعی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز قرار دارد تا خللی در بازار کشــور ایجاد نشــود.به گفته 
رئیس ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز، علائم موجود نشان 
می دهد در هفت ماهه نخست ســال جاری ورود کالاهای 
غیرقانونی کاهش یافته اســت.رئیس ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز گفت: بیش از ۸۰ درصد مشکلات در حوزه قاچاق 
کالا و ارز با پیشــگیری رفع می شود و ۲۰ درصد به عنوان 
نیاز هر حاکمیت صرف مبارزه می شود.به گزارش ایرنا،علی 
مویدی خرم آبادی روزگذشــته در آیین اختتامیه نخستین 
پویش ملی تبلیغات هوشمندانه اظهار داشت: در ۴۰ سال 
انقلاب اســلامی بیش از هر اقدامــی در زمینه قاچاق کالا و 

ارز راه مقابلــه را پیش گرفتیم، اما این روند در ســال های 
اخیر با تفکر پیشگیری جایگزین شده است.وی بیان داشت: 
این برنامه برای پیشگیری از قاچاق کالا و ارز اقدام نوینی 
محســوب می شود که در سال های گذشته با رویکرد تفکر 
و توانمندسازی جدیدی در ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز ایجاد شد.
تغییر نام ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز

مویــدی با تاکید بــر اینکه هر چه در امر پیشــگیری 
ســرمایه گذاری کنیم هزینه کمتری صرف مبارزه می شود، 
ادامــه داد: بر همین اســاس به دنبــال تغییر نام ســتاد 

مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به تســهیل و روان سازی 
تجارت و اقتصاد هســتیم تا بــا اذن رهبر معظم انقلاب و 
رئیس جمهــوری واژگان خشــن از نام این ســتاد حذف و 
فعالیــت حقیقی آن جایگزین شــود.وی با بیان اینکه باید 
فعالیت هــای فرهنگی را افزایش دهیــم تا اقدامات ایجابی 
از ذهن مردم پاک شــود، تصریح کرد: البته نباید فراموش 
کرد اقدامات فرهنگی در طولانی مدت با استمرار و صبوری 
نتیجه بخش اســت، اما آغازی برای دســتیابی به موفقیت 
محســوب می شود.رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
بــا بیان اینکه باید از محصولات ایرانی به صورت متعصبانه 
استفاده شود، اظهار داشت: نباید فراموش کرد که می توان 
از بســتر عظیم مردمی برای اقدامات موثر بهره مند شــد و 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با همکاری و همفکری در 
بســتر جامعه می تواند گام های بیشتر، عمیق تر و موثرتری 
بردارد.وی بــا تاکید بر اینکه با مشــارکت مردمی می توان 
کالای ایرانــی را افزایش داد، خاطرنشــان کرد: این نهاد بر 
اســاس یک برنامه ریزی مناسب به این مسیر با استفاده از 
پتانسیل دانشگاهیان استمرار می بخشد تا به نتیجه دلخواه 
برسد.مویدی همچنین با اشاره به برگزاری نخستین پویش 
ملی تبلیغات هوشــمندانه، افزود: در آغاز تاسیس، عنوان 
دفتر تبلیغات هوشمندانه و مشارکت مردمی بیگانه بود، اما 
افق مناســبی در ساختار این بخش پیش بینی شد و امروز 
حاصل تلاش و تفکر خود را با موفقیت به دســت آورد.وی 
با بیان اینکه زیرا بیش از ۸۰ درصد مشکلات با پیشگیری 
رفع می شود و ۲۰ درصد به عنوان نیاز هر حاکمیت صرف 

مبارزه می شود.

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرد

برخورد با ورود قطعات کالاهای کره ای به کشور

وزیر راه و شهرســازی بــا بیان اینکه روابــط ایران و 
آذربایجان همواره برادرانه بوده خواهد بود از مذاکره با این 
کشور برای تاسیس کریدور خلیج فارس-دریای سیاه خبر 
داد.به گزارش ایســنا، رستم قاسمی در دیدار دیروز خود با 
معاون نخســت وزیر آذربایجان، با بیــان اینکه موضوعات 
مختلفی که می تواند منافــع دو ملت را تامین کند، مورد 
بحــث و گفت وگو قرار خواهد گرفــت، اظهار کرد: احداث 
پل ماشین رو بر روی رودخانه مرزی بین دو کشور، احداث 
خط آهن رشت-آستارا که از اهمیت زیادی برای دو کشور 
برخوردار اســت، تکمیل ترمینال احداث شــده در آستارا 
توســط جمهوری آذربایجان، فعال کردن قطار مســافری 
نخجوان-مشهد، توســعه همکاری حمل ونقلی و ترانزیت 

جاده ای بین دو کشــور و افزایش تردد نــاوگان باری دو 
کشــور از جمله مسائلی است که در این سفر مورد بحث و 
گفت وگو قرار خواهد گرفت.وی افزود: موافقت نامه تاسیس 
کریدور خلیج فارس-دریای سیاه که منافع فراوانی برای دو 
کشور به همراه خواهد داشت، از سرگیری پروازها میان دو 
کشور و همکاری های دریایی از دیگر محورهای گفت وگو 
میان دو کشور خواهد بود.وزیر راه و شهرسازی با اشاره به 
صادرات خودروهــای ایرانی به جمهوری آذربایجان گفت: 
خوشبختانه تجارت بین دو کشــور در این زمینه افزایش 
قابل توجهی داشــته و صادرات محصولات ایران خودرو به 
آذربایجان از ۴۰۰ دستگاه به ۱۴۰۰ دستگاه در روز رسیده 
اســت. ایران خودرو آمادگی دارد که ۳۰ درصد از قطعات 

خودروهای صادر شده به آذربایجان را در این کشور تولید 
کرده و تولید خودرو به صورت مشــترک بین دو کشــور 
انجام شــود.وی با اشاره به تمایل ایران برای توسعه بخش 
خودروســازی با کمک آذربایجان افزود: ایران و آذربایجان 
می تواننــد با تولید مشــترک خودرو، ایــن محصول را به 
کشورهای همسایه صادر کنند. همچنین با توجه به صنایع 
توانمند ایران، ایرانخودرو آمادگی دارد مدل های متنوع تری 
از خودرو از جمله کامیون و اتوبوس را به آذربایجان صادر 
کند.قاســمی با اشــاره به برگزاری نشست های خصوصی 
میان دو طرف گفت: در این نشست ها برای حل مشکلات 
حمل ونقــل از جمله عوارض مذاکره خواهد شــد. جریان 
ترانزیت بین دو کشــور در گذشــته روان و ســاده بوده و 

انشــاالله در آینده نیز به همین شــکل خواهد بود.   ایران 
و آذربایجان در گذشــته همکاری های نفتی داشته و این 
همکاری ادامه پیدا خواهد کرد. در مورد مســاله نیرو نیز 
برای گســترش همکاری ها مذاکره خواهد شــد.این عضو 
کابینه ســیزدهم با اشــاره به تمایل دو طرف برای توسعه 
روابط تجاری گفت: شــرکت های ایرانــی ظرفیت، توان و 
دانش فنی و مهندسی مناسبی برخوردار بوده و می توانند 
در پروژه های راهسازی و ساخت مسکن در آذربایجان فعال 
شوند. همچنین به دنبال رسیدن به سقف تجارت بین دو 
کشور هستیم که این موضوع مورد مذاکره قرار گرفته و در 
نشست بعدی کمیسیون مشترک همکاری های دو کشور 

به امضا خواهد رسید.

مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت 
اظهار داشت: ورود ما به تهاتر با پاکستان با بخش خصوصی 
خواهــد بود، تجارتــی هم که امروز بین دو کشــور انجام 
می شود بیشــتر توســط بخش خصوصی دو کشور انجام 
می شــود. بنابراین بخش خصوصی در ایــن تهاتر حضور 
خواهد داشت.ســیدرضا سیدآقازاده در گفت وگو با ایلنا در 
مورد انجام تهاتر بین ایران و پاکستان اظهار کرد: صادرات 
ما به پاکســتان چند برابر واردات ما از این کشــور است و 
تراز تجاری ما با پاکســتان همیشه مثبت بوده است. اگر 
دو کشور از سیســتم تهاتر برای مبادله استفاده کنند، از 
نظر هزینه های تجارت به نفع هر دو است. تهاتر هم روش 
معمولی در دنیا اســت.وی افزود: کالاهای تولیدی ایران و 
پاکستان از بسیاری لحاظ مکمل هستند. برخی از کالاها را 
ما نیاز داریم که پاکستان تولید می کند و بسیاری از کالاها 

را آنها تولید می کنند که مورد نیاز ما است.
وی افزود: با توجه به اینکه زمینه های تهاتر وجود دارد و 
بخش های خصوصی دو کشور هم برای تهاتر تمایل دارند، 
در نهمین اجلاس کمیته مشــترک بازرگانی بین ایران و 
پاکســتان که در ۱۵ و ۱۶ آبان ماه در تهران برگزار شــد، 
تفاهم هایی برای راه اندازی مکانیســم تهاتر بین دو کشور 
از حجم محدود شــروع کنیم. اگر این مکانیســم عملکرد 

مثبت خود را نشان داد توسعه پیدا خواهد کرد و فراگیرتر 
می شود. این کار به روان شــدن تجارت ایران و پاکستان 
کمک خواهد کرد.سیدآقازاده تصریح کرد: عمده کالاهای 
وارداتی ما از پاکستان، کالاهای اساسی مانند برنج، کنجد 
و خوراک دام است. کشــور پاکستان نزدیک ما است و به 
جای این که این کالاها را از کشــورهای دورتر وارد کنیم، 
می توانیم از این کشور وارد کنیم. کالاهایی که به پاکستان 
صادر می کنیم شــامل طیف وســیع تری مانند کاشــی، 
ســرامیک، محصولات فولادی، صنایع غذایی و محصولات 

حوزه هیدروکربن ها است. 
ما دســت کم در ۲۰۰ کد تعرفه به پاکســتان صادرات 
داریم درحالــی که واردات از این کشــور در چند ده کد 
تعرفه محدود می شــود. تهاتر این امــکان را می دهد که 
ایــن کالاها را در ایــن چارچوب صــادر و وارد کنیم. در 
این صــورت نیازی به خارج کردن ارز از کشــور نداریم و 
هزینه های انتقال ارز هم از میان می رود و تجارت به حالت 

مســتقیم درمی آید.وی در پاســخ به این سوال که آیا در 
این تهاتر در قبال کالاهای وارداتی به پاکستان نفت صادر 
خواهیم کرد یا خیر، گفت: کالاهای هیدروکربنی شــامل 
طیف وسیع تری هستند و می تواند شامل گاز LPG شود. 
طبیعتا محصولات سوختی می توانند سهم قابل توجهی در 
تهاتر و تجارت دو کشور داشته باشند. این بستگی به تجار 

دارد که از چه مکانیسمی بخواهند استفاده کنند.
مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت 
خاطرنشــان کــرد: ورود ما به تهاتر با پاکســتان با بخش 
خصوصی خواهد بود، تجارتی هم که امروز بین دو کشــور 
انجام می شــود بیشتر توســط بخش خصوصی دو کشور 
انجام می شود. بنابراین بخش خصوصی در این تهاتر حضور 
خواهد داشــت.وی همچنین اضافه کرد: رابطه کارگزاری 
بانکی یا بانک مشــترکی را با پاکستان نداریم. تهاتر یکی 
از راه حل های این مشــکل است که بتوانیم انتقالات ارزی 
را تسهیل کرده و هزینه ها را کاهش دهیم. مذاکراتی بین 

دو طرف در این مورد در حال انجام اســت اما مسائل فنی 
در این بین وجود دارد که طبیعتا باید مذاکراتی حول آن 
انجام شود. راه بسته نیست و توافق شده که مذاکرات ادامه 
داشته باشد.ســیدآقازاده در مورد آخرین وضعیت تجاری 
ایران و پاکســتان بیان کرد: با این حــال تجارت ایران و 

پاکستان در حال انجام است. 
میزان تجارت دو کشــور می تواند به چندین برابر ارتقا 
پیدا کرده و به ۵ میلیارد دلار که دو طرف در سال ۲۰۱۶ 
روی آن توافــق کردند، برســد. در حــال حاضر تجارت 
رسمی بین ایران و پاکستان سالانه حدود ۱.۵ میلیارد دلار 
اســت.این مسئول افزود: پاکســتان جزو کشورهای هدف 
صادراتــی ما و جزو ۱۰ بازار اول صادراتی ایران اســت. به 
طور متوســط ۳ تا ۴ برابر آنچه از پاکستان وارد می کنیم، 
به این کشور صادرات داریم. بنابراین تراز تجاری ما همواره 
به طور متوسط حدود ۱ میلیارد دلار مثبت بوده است.وی 
خاطرنشان ســاخت: از طرف ما آمادگی کامل برای شروع 
تهاتر وجود دارد چراکه قوانین و مقررات کشور اجازه تهاتر 
را می دهند، امیدواریم که پاکســتان بتواند سریع تر زمینه 
قانونــی خود را برای این کار آماده کنــد. امیدواریم که با 
مشــارکت اتاق های بازرگانی دو کشور این موضوع هر چه 

سریع تر عملیاتی شود.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد

مذاکره با آذربایجان برای راه اندازی کریدور خلیج فارس- دریای سیاه

مدیرکل دفتر آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت تشریح کرد

اعلام جزئیات تهاتر بین ایران و پاکستان

وزیر جهــاد کشــاورزی گفت: ســازمان مرکزی 
تعاون روســتایی به دنبال توزیع هوشمند محصولات 
کشاورزی و کالاهای اساسی است و باید تا پایان ۱۴۰۰ 
تمام اســتان ها توزیع را هوشمند انجام دهند.ساداتی 
نژاد ادامه داد: تعاون روستایی در تلاش است تا توزیع 
میوه شــب عید در اســتان تهران به صورت هوشمند 
انجام شــود و امیدواریم در استان ها هم هر چه سریع 
تر توزیع هوشــمند را با سامانه های استانی آغاز کنند. 
وی تصریح کرد: کشــاورزی قــراردادی محوری ترین 
کار وزارت جهاد کشــاورزی در این دولت خواهد بود 
و عزت و اقتدار کشــاورز ما در گرو اجرای کشــاورزی 
قراردادی اســت.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
جهاد کشــاورزی به نقل از ایانا، ســید جواد ساداتی 
نژاد وزیر جهاد کشاورزی در نشست هماهنگی تبیین 
سیاســت های اجرایی، تنظیم بازار و نظارت بر توزیع 
کالاهای اساســی کشاورزی که با حضور معاونین وزیر 
و روســای سازمان های جهاد کشــاورزی استان ها در 
سالن توسعه وزارت جهاد کشاورزی برگزار شد، اظهار 
کرد: انتظار ما در وزارت جهاد کشاورزی این است که 
قرارگاه امنیت غذایی در تمام اســتان ها تشکیل شود.
وی افزود: ایــن قرارگاه باید به یک مجموعه قدرتمند 
در اســتان ها تبدیل و تمام موضوعات کشــاورزی در 

این قرارگاه تصویب شــود، مهمترین بخش در تنظیم 
بازار، قرارگاه امنیت غذایی است و روسای سازمان های 
جهاد کشاورزی استان ها به این قرارگاه در استان خود 
هویت و جهت می دهند.ساداتی نژاد ادامه داد: قرارگاه 
امنیت غذایی مصوب ســتاد اقتصادی دولت اســت و 
قرارگاه استانی امنیت غذایی هم مصوب ستاد تنظیم 
بازار است.وزیر جهاد کشاورزی گفت: در شرایط سخت 
کشــور، مسئولیت کل زنجیره از مزرعه تا سفره و بازار 
رسانی و کنترل بازار به وزارت جهاد کشاورزی محول 
شــده است و ما از این مســئولیت استقبال می کنیم. 
وی بــا بیان این که ما اعتقاد راســخ به واگذاری امور 
به تشکل ها و بخش خصوصی داریم، گفت: کشاورزی 
قراردادی را با شرکت بازرگانی دولتی و تعاون روستایی 
شروع کرده ایم تا نواقص کار برطرف شود. ساداتی نژاد 
تصریح کرد: کشــاورزی قــراردادی محوری ترین کار 
وزارت جهاد کشاورزی در این دولت خواهد بود و عزت 
و اقتدار کشاورز ما در گرو اجرای کشاورزی قراردادی 
است. وزیر جهاد کشاورزی افزود: باید برای حمایت از 
کشاورز به سمت کشاورزی قراردادی برویم تا معیشت 
کشــاورز بهتر شــود و بهره وری و تولید افزایش یابد 
بنابراین کشــاورزی قراردادی شــاخص ارزیابی ما در 

استان ها خواهد بود.

نیمه نخســت۱۴۰۰،ده کالا عمده صادرات ایران را 
با ارزش ۶.۹ میلیارددلار و ســهم حدود ۴۳.۳ درصد 
از کل ارزش صادرات تشــکیل میدهند که سهم بالای 
ارزشــی در مقابل سهم کم تعدادی، نشان از تنوع کم 
صادرات دارد.بررســی آمار گمرک حاکی از آن است 
که طی نیمه نخســت ۱۴۰۰، ۱۰ کالا عمده صادرات 
ایران را با ارزش ۶.۹ میلیارددلار و ســهم حدود ۴۳.۳ 
درصد از کل ارزش صادرات تشکیل می دهند که سهم 
بالای ارزشی در مقابل سهم کم تعدادی، نشانی از تنوع 
کم اقلام صادراتی ایران است.مهمترین کالای صادراتی 
ایران طی نیمه نخســت ۱۴۰۰، »متانــول« با ارزش 
حدود ۱.۱ میلیارد دلار بــوده که ۶.۶ درصد از ارزش 
کل صادرات غیرنفتی ایران در این بازه زمانی را به خود 

اختصاص داده است. 
میانگین قیمت صادرات این کالا نیز طی بازه مذکور 
۲۴۹ دلار در هر تن اســت. کالاهــای »پلی اتیلن« و 
محصولات نیمه تمام از آهــن دو قلم عمده صادراتی 
دیگر ایران هســتندکه ارزش صادرات آنها طی مدت 
مورد بررســی بــه ترتیب ۹۸۰ میلیــون دلار و ۸۶۴ 
میلیون دلار است.ســهم این دو کالا از ارزش صادرات 
غیرنفتی در نیمه نخست ۱۴۰۰ به ترتیب ۶.۱ درصد 
و ۵.۴ درصد اســت. میانگین قیمت دو کالای مذکور 

در نیمه نخست ۱۴۰۰ به ترتیب حدود ۱۳۰۰ و ۷۲۳ 
دلار به ازای هرتن بوده اســت. پنــج تعرفه مربوط به 
»متانول«، »ورق«، »شمش« و »میله فولادی« و »پلی 
اتیلــن گرید فیلم« مهمترین عوامل اثرگذار بر رشــد 
صادرات غیرنفتی طی مدت مورد بررســی هستند.از 
میان کالاهای وارداتی طی نیمه نخست ۱۴۰۰، تعداد 
۱۰ کالا عمده واردات ایران را با مجموع ارزشــی ۸.۲ 
میلیارددلار و ســهم حدود ۳۵.۴ درصد از کل ارزش 
واردات تشکیل می دهند.بیشترین ارزش واردات ایران 
طی نیمه نخســت ۱۴۰۰ نیز مربوط به »گوشی تلفن 
همراه«، »ذرت دامی« و »دانه ســویا« بوده که ارزش 
واردات از این اقلام، به ترتیب حدود ۱.۸ میلیارد دلار 
)۷.۸ درصــد از ارزش کل واردات(، ۱.۵ میلیارد دلار 
)۶.۴ درصــد از ارزش کل واردات( و ۹۸۵ میلیون دلار 
)۴.۳ درصد از ارزش کل واردات( بوده است. میانگین 
قیمت ســه قلم مذکور طی نیمه نخست نیز به ترتیب 
۵۵۶ دلار بــه ازای هر کیلوگرم، ۳۳۶ دلار به ازای هر 
تن و ۶۵۷ دلار به ازای هر تن است.تعداد ۹ کالا از ۱۰ 
تعرفه کالاهای عمده وارداتی طی مدت مورد بررســی 
را اقلام کشاورزی و غذایی تشکیل می دهندکه اغلب با 
رشد قابل توجه واردات در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل مواجه شده اند. 

تلفن همراه در صدر کالاهای وارداتی به کشورتوزیع هوشمند محصولات کشاورزی و کالاهای اساسی تا پایان ۱۴۰۰ 

رئیس اتحادیه مشــاوران املاک گفت: در مرکز و 
جنوب شــهر تهران قیمت مســکن ۱۰ تا ۱۲ درصد 
کاهش یافته و تا پایان ســال افزایش قیمت نخواهیم 
داشــت.مصطفی قلی خســروی در گفت و گو با ایسنا 
اظهار کرد: وضعیت معاملات مســکن چندان مطلوب 
نیســت و همین موضوع فرصتی را بــرای خریدهای 
مصرفی فراهم کرده است. در مناطق مرکزی و جنوبی 
شهر تهران نرخها ۱۰ تا ۱۲ درصد کاهش یافته است. 
اما در شمال تهران افت قیمت چندان محسوس نبوده؛ 
چرا که عمده فروشندگان در این مناطق نیاز چندانی 
به پول ندارند.وی افزود: اگر برخی افراد مصاحبه هایی 
که منجر به ایجاد تنش می شود را انجام ندهند بازار در 
ثبات و آرامش می ماند. بانک مرکزی و مرکز آمار هم از 
ارایه آمارهای افزایشی خودداری کنند. اگر اجازه بدهند 
بازار مسکن راه خودش را پیدا می کند و بر اساس نظام 
عرضه و تقاضا قیمت مســکن کنترل می شود.رئیس 
اتحادیه مشــاوران املاک با بیان اینکه تا پایان ســال 
افزایش قیمت در بازار مســکن نخواهیم داشت، تاکید 

کرد: خوشبختانه قیمتها روند کاهشی داشته و از حدود 
هشت ماه قبل بازار در ثبات و آرامش قرار گرفته است. 
با توجه به تجربه ادوار گذشــته انتظار داریم این روند 
بین ۲ تا ۴ ســال طول بکشد اما به متقاضیان مصرفی 
توصیه می کنیم خرید خود را انجام دهند.خســروی با 
اشاره به پرش قیمت مسکن در سالهای ۶۸، ۷۶ و ۹۲ 
خاطرنشان کرد: بعد از بازه های مذکور قیمت مقداری 
افت کرد اما ریزش چندانی نداشت. در جهش سال ۹۹ 
نیز همین گونه خواهد بود. در ۸ ماه اخیر قیمتها رو به 
پایین بوده اما طبیعتا نمی توانیم انتظار داشــته باشیم 
درب خانه ما را بزنند و سند یک آپارتمان را تقدیم مان 
کنند! تاکید می کنم مقطع فعلی زمان مناســبی برای 
خریداران مصرفی است.وی، طرح نهضت ملی مسکن 
را در ایجاد ثبات بازار مســکن موثر دانســت و گفت: 
امیدواریــم دولت با موفقیت، طــرح مذکور را اجرایی 
کند تا کســانی که خانه ندارند بتوانند خانه دار شوند.

از طرف دیگر چنین طرحهای اثرات کاهشــی در بازار 
ایجاد می کند.

طبق اعــلام بانک مرکزی تا پایان مهر ماه ســال 
جاری تعداد انواع کارت های بانکی در کشــور به بیش 
از ۴۰۸ میلیون رســیده است.به گزارش ایسنا، مانده 
کارت هــای بانکی صادر شــده بانک ها تــا پایان مهر 
امســال حاکی از آن اســت که در حال حاضر معادل 
۴۰۸ میلیــون و ۸۵۳ هــزار و ۶۳۰ عدد کارت بانکی 
در قالب کارت برداشــت، اعتباری، هدیه و کارت پول 

الکترونیک در کشور وجود دارد.
بررســی آمار بانک مرکزی نشان می دهد که بانک 
ملی با صدور انواع کارت بانکی در رده نخســت صدور 
انواع کارت بانکی قرار دارد.تا پایان مهر ســال جاری 
بالغ بر ۲۶۷ میلیــون و ۱۴۵ هزار و ۸۴۰ عدد کارت 
بانکی از نوع برداشــت در کشور وجود دارد که بانک 
ملــی ایران با تعداد ۴۶ میلیــون و ۷۰۲ هزار و ۲۷۷ 
کارت، بیشترین صدور کارت برداشت در میان بانک ها 

و موسسات اعتباری کشور را داشته است.
بانک های صادرات، ملت و ســپه در رده های بعدی 
قرار دارنــد و بانک خاورمیانه کمتریــن تعداد کارت 

برداشت را در شبکه بانکی صادر کرده است.همچنین، 
طبق آخرین اعلام بانک مرکزی معادل هشت میلیون 
و ۵۲۲ هــزار و ۸۶۸ عدد کارت بانکی از نوع اعتباری 
در شبکه بانکی وجود دارد که بانک ملی با تعداد چهار 
میلیون و ۲۹۶ هزار و ۳۲۷ عددکارت، بیشترین صدور 
کارت اعتبــاری در میان بانک ها و موسســات مالی و 

اعتباری کشور را داشته است.
علاوه براین، آمار بانک مرکزی نشان می دهد ۱۳۱ 
میلیون و ۲۰۲ هزار و ۲۲۷ عدد کارت خرید یا هدیه 
در ســطح کشور توسط شــبکه بانکی وجود دارد که 
بانــک ملی ایران با صــدور ۳۴ میلیون و ۱۳۷ هزار و 
۱۱۶ عدد کارت هدیه در رتبه نخست این جدول قرار 
گرفته و پس از آن نیز بانک های پارسیان و ملت قرار 

دارند.
طبق این گزارش، معادل یک میلیون و ۹۸۷ هزار 
و ۶۹۵ عدد کارت پول الکترونیک نیز تا پایان مهرماه 
سال جاری در کشور وجود دارد که عمده بازار کارت 

پول الکترونیک در اختیار بانک ملت است.

۴۰8 میلیون کارت بانکی در کشورقیمت مسکن ۱۰ تا ۱۲ درصد پایین آمده است


